

Scientific CV / Wissenschaftlicher Lebenslauf

of / von Thomas Schmitt, Universität Heidelberg

(English version of the CV below)

- **Studium:** Thomas Schmitt studierte Diplom-Geographie und – ohne Abschluss – weitere Fächer (Physik, Philosophie, Volkswirtschaftslehre, selektiv auch Veranstaltungen in Theologie, Religionswissenschaften, Städtebau und Landschaftsplanung sowie Seminare und Vorlesungen in Friedens- und Konfliktforschung bei Johan Galtung) in Saarbrücken und München
- Die **Diplom-Arbeit** (1997) befasste sich mit „**Wandlungen und Potentialen kommunaler Energieversorgung in Ostdeutschland: Das Beispiel Brandenburg an der Havel**“. Hierbei ging es auch um die Einführung von Wärmenetzen zur nachhaltigen Energieversorgung im Wohnungsbestand im Zusammenspiel von Energieversorgungsunternehmen und Wohnungsgesellschaften – ein Thema, dessen Relevanz damals in der Fachdiskussion bereits klar erkannt war und über welches heute immer noch gesellschaftlich diskutiert wird.
- Die **Promotion** erfolgte 2001/2002 an der TU München auf Grundlage der Schrift „**Moscheen in Deutschland. Konflikte um ihre Errichtung und Nutzung**“ (stipendienfinanziert bei eigener Antragstellung; Betreuer: Herbert Popp).
- Berufliche Arbeit in einer **NGO:** von 2001 bis 2003 hauptberufliche Tätigkeit bei der von Rudi Peter gegründeten Zukunftswerkstatt Saar e.V., einer regionalen NGO zur soziokulturellen Förderung erneuerbarer Energien und einer nachhaltigen Gesellschaft.
- **Post-Doc** (2003-2006) an der Universität Bayreuth, im Sonderforschungsbereich „Lokales Handeln in Afrika im Kontext globaler Einflüsse“ und am Lehrstuhl für Stadtgeographie; Beginn der eigenen Forschungen zum UNESCO-Welterbe im Rahmen eines Projekts über Ethnotourismus bei Berbern und Tuareg (Projektleitung: Herbert Popp und Gerd Spittler)
- **Post-Doc** (2007-2010) in der Arbeitsgruppe von Hans-Georg Bohle (Geographische Entwicklungsforschung) am Geographischen Institut der Universität Bonn.

- **Habilitation** 2009/2010 in Geographie an der Universität Bonn mit der Schrift „**Cultural Governance. Zur Kulturgeographie des UNESCO-Welterberegimes**“.
- **Wissenschaftlicher Mitarbeiter:** 2010 bis 2012 am Max-Planck-Institut zur Erforschung multireligiöser und multiethnischer Gesellschaften in Göttingen (Direktor: Steven Vertovec)
- **Akademischer Rat**, später Akademischer Oberrat: 2012 bis 2020 am Institut für Geographie der Universität Erlangen-Nürnberg, unterbrochen von einer dreisemestrigen **Vertretung des Lehrstuhls für Humangeographie** an der Universität Augsburg (2014-2015).
- SoSe 2020: **W2-Professur für Sozialraumorientierung** für die Soziale Arbeit an der Hochschule Braunschweig-Wolfenbüttel
- Seit Herbst 2020: **Professur für Cultural Heritage und Kulturgüterschutz** am Heidelberg Center for Cultural Heritage (HCCH) der Universität Heidelberg

English version:

- **Studies:** Thomas Schmitt studied geography and – without a degree – other subjects (physics, philosophy, economics, selectively also courses in theology, religious studies, urban and landscape planning as well as seminars and lectures in peace and conflict research under Johan Galtung) in Saarbrücken and Munich.
- The **diploma thesis** (1997) dealt with “**Transformations and Potentials of Municipal Energy Supply in East Germany: The Example of Brandenburg an der Havel**”. This also included the introduction of heating networks for sustainable energy supply in housing stock, in the interaction of energy supply companies and housing associations – a topic whose relevance was already clearly recognised in the expert discussion at the time and which is still being discussed politically today.
- The **doctorate** took place in 2001/2002 at the Technical University of Munich on the basis of a thesis about “**Mosques in Germany. Conflicts over their construction and use**” (financed by scholarship with own application; supervisor: Herbert Popp).
- Professional work in an **NGO:** from 2001 to 2003 professional work at Zukunftswerkstatt Saar e.V., a regional NGO founded by Rudi Peter, for the socio-cultural promotion of renewable energies and a sustainable society.

- **Post-Doc** (2003-2006) at the University of Bayreuth, in the Collaborative Research Centre “Local Action in Africa in the Context of Global Influences” and at the Chair of Urban Geography; start of own research on UNESCO World Heritage in the framework of a project on ethnotourism among Berbers and Tuareg (project leader: Herbert Popp and Gerd Spittler)
- **Post-Doc** (2007-2010) in the research group of Hans-Georg Bohle (Geographical Development Research) at the Department of Geography, University of Bonn.
- **Habilitation** 2009/2010 in Geography at the University of Bonn with a thesis on “**Cultural Governance. On the Cultural Geography of UNESCO’s World Heritage Regime**”.
- **Research Fellow**: 2010 to 2012 at the Max Planck Institute for the Study of Religious and Ethnic Diversity in Göttingen (Director: Steven Vertovec).
- Akademischer Rat (lecturer), later Akademischer Oberrat (Senior lecturer): 2012 to 2020 at the Institute of Geography, University of Erlangen-Nuremberg, interrupted by a three-semester **deputy professorship** (Chair of Human Geography, University of Augsburg, 2014-2015).
- Summer semester 2020: W2 **Professorship for social space/ community orientation** for social work at Braunschweig-Wolfenbüttel University of Applied Sciences.
- Since autumn 2020: **Professorship for Cultural Heritage and the Protection of Cultural Property** at Heidelberg Center for Cultural Heritage (HCCH), University of Heidelberg.